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Ladislav Jahoda  26.6. oslaví 80 let 

6ti násobný mistr OS Brno se nevzdává, nová sezóna začíná 
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Mistrovství světa FCI – Portugalsko, Mira 2013  
 
 

 
Otevřené Mistrovství světa mladých holubů FCI se letos opět uskuteční ve světoznámé 
testovací stanici na jihu Evropy v portugalské Miře. 

Mistrovství světa je otevřené pro národní výběry všech federací, které jsou členy F.C.I. 
Každá účastnicí se federace má právo dodat výběr 25 holubů a 5 náhradníků, kteří musí mít 
kroužky 2013. Současně se také koná Mistrovství světa chovatelů do 25 let. Chovatelé, kteří 
budou jednotlivé federace reprezentovat, nesmí být starší 25 let. Výběr každé federace tvoří opět 
25 holubů a 5 náhradníků. 
 

Kolekce ČMS CHPH pro MS FCI 

1. Hahnel Rudolf   Sever   CZ 13-0321-602 
2. Hahnel Rudolf   Sever   CZ 13-0321-601 
3. Vladislav Novák   Český západ  CZ 13-078-722 
4. Vladislav Novák   Český západ  CZ 13-078-723 
5. Šabata Jan    Vysočina   CZ 13-0143-169 
6. Husák Tomáš   Středočeské  CZ 13-043-1961 
7. Hradil Jakub    Haná   CZ 13-0215-3904 
8. Kubáček Lubomír   Uničov   CZ 13-0203-204 
9. Futera + Hála    Trutnov  CZ 13-0134-501 
10. Futera + Hála    Trutnov  CZ 13-0134-503 
11. Sedlák Vladislav   Peruť    CZ 13-093-201 
12. Sedlák Vladislav   Peruť    CZ 13-093-203 
13. Dvořák Jiří    Beskydy  CZ 13-0150-7552 
14. Dvořák Jiří    Beskydy  CZ 13-0150-7793 
15. Zeman Lubomír   Pardubice  CZ 13-063-5 
16. Pecina Zdeněk    Polabí   CZ 13-0102-79 
17. Pecina Zdeněk    Polabí   Cz 13-0102-80 
18. Polášek Michal + Martin  Zlín   CZ 13-0266-5547 
19. Slováček František   Hodonín  CZ 13-0169-1101 
20. Slováček František   Hodonín  CZ 13-0169-1109 
21. Dražil Jan    Praha   CZ 13-0101-401 
22. Dražil Jan    Praha   CZ 13-0101-402 
23. Droppa Julius    Lidice   CZ 13-045-1202 
24. Droppa Julius    Lidice   CZ 13-045-1203 
25. Antoš Jakub    Opava    CZ 13-0221-601 
26. Zeman František   Brno   CZ 13-0148-410 
27. Korec Daniel    Hlučín   CZ 13-0157-602 
28. Rachůnek Karel   B. Karpaty  CZ 13-0250-19 
29. Rachůnek Karel   B. Karpaty  CZ 13-0250-20 
30. Hanák Milan    Uh. Hradiště  CZ 13-0246-721 

Reprezentanti pro MS Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů byli vybrání 
podle již tradičního klíče z mistrů jednotlivých oblastí v závodech holoubat 2012. Protože termín 
dodání holoubat do Portugalska do 31. března 2013 je na naše podmínky velmi časný, bylo 
losování účastníků zařazeno do programu prezídia již 16. října 2012 tak, aby se vybraní chovatelé 
mohli na účast dostatečně připravit. Losování jednotlivých mistrů OS proběhlo klasicky taháním 
lístků se jmény OS z klobouku. Pro účast v mistrovství mladých chovatelů byli vybráni účastníci 
celostátního Mistrovství do 18 let, kteří se umístili do 15 místa v ČR (vše viz zápis z prezidia bod 
9/4). Chovatelům byly podmínky účasti k dispozici na webu svazu a opět upřesněny podmínky 
přihlášení při jednání prezídia 26. února 2013 (bod 7 zápisu). Předsedové všech OS byli na 
podmínky účasti a nutnost informovat své mistry upozorněni i na svazové konferenci v Hluku 
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11.1.2013 (bod 10/1 zápisu). Rozepisuji se zde obšírně o dostupnosti informací a o snaze zajistit 
důstojnou účast ČMS v Portugalsku proto, že faktické sestavení kolekce bylo opět hodně o 
improvizaci. Pro mnoho vybraných mistrů OS není bohužel účast holoubátka na Mistrovství světa 
dostatečnou motivací. Někteří další svou účast potvrdí a pak znovu zruší, v horších případech se 
vůbec neozvou a holoubě prostě nedodají. Mohlo by se zdát, že hlavní problém byl v termínu 
přepravy holoubat do Portugalska 26. března, ale stačí si vzpomenout na loňskou sumarizaci 
kolekce pro MS v Nitře, kdy termín byl o měsíc později a je jasné, že tím to nebude. 

 
Kolekce pro MS do 24 let 
 
1. Korec Daniel    Hlučín    CZ 13-0157-603 
2. Korec Daniel    Hlučín    CZ 13-0157-606 
3. Korec Daniel    Hlučín    CZ 13-0157-609 
4. Hradil Jakub    Haná – Olomouc  CZ 13-0215-3903 
5. Hradil Jakub    Haná – Olomouc  CZ 13-0215-3901 
6. Hradil Jakub    Haná – Olomouc  CZ 13-0215-3902 
7. Hradil Jakub    Haná – Olomouc  CZ 13-0215-3905 
8. Hradil Jakub    Haná – Olomouc  CZ 13-0215-3908 
9. Husák Tomáš   Středočeské   CZ 13-043-1963 
10. Husák Tomáš   Středočeské   CZ 13-043-1973 
11. Husák Tomáš   Středočeské   CZ 13-043-1974 
12. Dudová Simona   Karviná – Ostrava  CZ 13-0152-105 
13. Dudová Simona   Karviná – Ostrava   CZ 13-0152-504 
14. Karas Josef + Erik   Uh. Hradiště   CZ 13-0263-1001 
15. Karas Josef + Erik   Uh. Hradiště   CZ 13-0263-1002 
16. Kadlček Filip    Uh. Hradiště   CZ 13-0249-1006 
17. Kadlček Filip    Uh. Hradiště   CZ 13-0249-1007 
18. Kadlček Filip    Uh. Hradiště   CZ 13-0249-1008 
19. Kadlček Filip    Uh. Hradiště   CZ 13-0148-405 
20. Antoš Jakub     Opava    CZ 13-0221-603 
21. Antoš Jakub     Opava    CZ 13-0221-612 
22. Nováková Veronika   Pardubice   CZ 13-0135-399 
23. Nováková Veronika   Pardubice   CZ 13-0135-400 
24. Kročil Jaroslav   Bílé Karpaty   CZ 13-0250-17 
25. Kročil Jaroslav   Bílé Karpaty   CZ 13-0250-22 
26. Böhm Martin    Zlín    CZ 13-0266-5548 
27. Böhm Martin    Zlín    CZ 13-0148-407 
28. Lešňovský Lukáš   Brno - venkov   CZ 13-037-735 
29. Lešňovský Lukáš   Brno - venkov   CZ 13-037-736 
30. Lešňovský Lukáš   Brno - venkov   CZ 13-037-737 

Domnívám se, že systém výběru holoubat pro tyto akce je nastaven dobře. Umožnit účast 
na MS mistrům OS v závodech holoubat mi připadá vhodnější než vyhlásit, že se zúčastní ti, kdo 
se přihlásí nejrychleji a uhradí náklady s přepravou kolekce do místa konání MS. Současný systém 
byl přijat s cílem podpořit význam závodů holoubat, dát příležitost těm, kteří svými výkony 
prokazují kvalitu chovného materiálu i dobrou práci s mladými závodníky. Někdy nemalé náklady 
účasti pak nese svaz. Je totiž rozdíl mezi pár tisíci za benzín při cestě do Nitry a náklady za 
leteckou přepravu do Miry. 
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Do práce při nasazování se zapojuje i prezident FCI DR. Tereso (vlevo, 2011) 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Také televize RTP si nenechal závod ujít. 

 

Kolekce celkem šedesáti holoubat z celé republiky byla 26. března kompletována v Brně a 
následně si ji převzali slovenští kolegové. Ti pak dle dohody zajistili přepravu do belgického 
Schoten do sídla firmy Natural. Tam byla všechna holoubata 27. března ráno individuálně 
napojena se speciální výživou a spolu s několika dalšími kolekcemi letecky přepravena do 
Portugalska. Náklady na nákup pěti nových aluminiových košů pro leteckou přepravu a polovina 
přepravních nákladů vyčíslených slovenským svazem budou uhrazeny z rozpočtu ČMS. 

Holoubata do Miry v pořádku dorazila a teď už nezbývá než se těšit na výsledky přípravných 
závodů a samozřejmě hlavně na závěrečný finálový závod 13. června. Výsledky budou 
zveřejňovány na webové stránce MS Mira: http://www.fpcolumbofilia.pt/mira2013de/  

http://www.fpcolumbofilia.pt/mira2013de/
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Opravdu je na co se těšit, protože MS se v tomto ročníku účastní 22 států včetně 
exotických Brazílie, Argentiny, Saudské Arábie, Filipín a Thajska. Mám dojem, že kompletní týmy 
dodaly všechny zúčastněné svazy kromě Ukrajiny. Dá se tedy očekávat, že v současné době se 
jedná o konkurenci cca 650 holubů. Mistrovství světa mladých chovatelů se letos účastní 14 států, 
což je cca dalších 420 holubů. Když k těmto číslům z MS připočteme další země a holuby 
v různých dalších komerčních soutěží pořádaných testovací stanicí a portugalským svazem, 
dostaneme se na číslo 27 států a cca 1930 holubů. Poněkud zarážející je proto neúčast takové 
holubářské mocnosti jako je Polsko.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vnitřní zařízení TS Mira 
 
Společný finálový závod se uskuteční v sobotu, 13. června 2013, ze vzdálenosti cca 380 km. 
Do portugalské Miry se konání MS holoubat vrací znovu po roční přestávce, kdy se MS uskutečnilo 
na Slovensku v Nitře. V roce 2011 jsme v Miře nic významného nedokázali. Na rozdíl od let a 
úspěchů minulých (2008 Fritzlar DV, 2009 Barenton-Bugny FR), kolekce našich holoubat nezískala 
žádná špičková umístění ani v přípravných závodech, ani v závěrečném finálovém závodě. 
Úkolem letošního výběru je tedy vrátit nás a naše holuby na mapu úspěchů. 
 
Vyhodnocení obou Mistrovství bude provedeno stejné:  
• Vyhodnocení pořadí jednotlivců  1. – 3. medaile, všichni účastnické diplomy 
• Vyhodnocení federací (průměr 3 nejlepších holubů) 
• Pořadí v kategorii ESO (suma umístění z posledních 3 oficiálních tréninků a finálového 

závodu) 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Příprava IV. Evropské výstavy v Brně 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Brněnské výstaviště bude 31. ledna až 1. února 2014 centrem evropského holubářského 
dění. IV. Evropská výstava poštovních holubů by měla být v meziolympijském roce pokračováním 
tří úspěšných Středoevropských výstav ve slovenské Nitře, polském Sosnovci a v Budapešti. 
Změna názvu na Evropskou výstavu má opodstatnění v předpokládané rozšířené účasti 
evropských zemí. Důvodem k tomuto optimismu je skutečnost, že německý svaz ukončil a nadále 
nepočítá s pořádáním „Europa-Schau“ v Dortmundu. Tato další mezinárodní výstava byla dosud 
velkou konkurencí pro předchozí Středoevropské výstavy.  

První významná prezentace IV. Evropské výstavy v Brně proběhla již během jarního 
jednání direktoriátu FCI v belgickém Halle. Všem členům výboru a delegátům zemí účastnících se 
jednání byly předány propagační materiály a promítnut film prezentující výstaviště, město Brno a 
jeho okolí. Další prezentace a propagace výstavy je naplánována na druhou polovinu roku do 
různých médií i zahraničních. Na říjnovém zasedání FCI by už mělo být jasno o celkovém rozsahu 
výstavy a o účasti zejména západní Evropy. 

Intenzivní přípravy této významné akce započaly již v minulém roce. Důležitým prvním 
počinem pro uspořádání výstavy bylo pořízení špičkového výstavního vybavení. 600 klecí a 
stojanů z prostředků Moravskoslezského sdružení, získaných převážně z pořádání celostátních 
výstav v Hluku. Další klece potřebné pro pokrytí celého rozsahu Celostátní výstavy 2014, Evropské 
výstavy a potřeb prodejců, budou sice zapůjčeny, ale kvalitní základ kryjící cca 60% byl vytvořen. 

Dál bylo zejména nutné vybrat místo konání výstavy. V hledáčku byla dvě města, Ostrava 
se svým výstavním areálem „Černá louka“ a Brno s rozsáhlým výstavištěm BVV. Pro Ostravu 
hovořily hlavně úvahy týkající se počtu návštěvníků. Masivní členská základna v Polsku by určitě 
přispěla k úspěšnosti výstavy. Bohužel nevýhody převýšily. Hlavní problém by byl asi ve 
výstavních plochách a možnostech občerstvení pro předpokládaných pět až osm tisíc návštěvníků. 
Celkových 6.400 m2 výstavní plochy, rozdělené do 4 hal a do dvou podlaží, by možná obstál pro 
potřeby výstavy, ale absence prostor pro občerstvení tolika lidí byla rozhodující. Důležitost tohoto 
požadavku se ukázala hlavně během Středoevropské výstavy v Budapešti, kde se kromě malé 
restaurace cca pro 50 lidí, vše odehrávalo v jedné hale o ploše asi 3.600 m2 se dvěma 
miniaturními bufety „na stojáka“. Důležitým bodíkem pro Brno bylo i bydliště lidí zapojených do 
příprav výstavy. 
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Jednání s Brněnským výstavištěm začalo už v lednu 2012 určitým vytypováním možností a 
otestováním cen. Získané informace byly základní pro zprávu předloženou svazové konferenci 
v únoru 2012, kde se o pořádání Evropské výstavy rozhodlo. Po dalších jednáních byl pro 
pořádání výstavy vybrán jako nejvhodnější pavilon B. Jeho poloha blízko hlavního vstupu a blízko 
hotelu Voroněž spolu s vyhovujícími prostorami byly rozhodující. V pavilonu B bude pro celou akci 
k dispozici 6.800 m2 výstavní plochy a 4.400 m2 plochy pro občerstvení návštěvníků. Polovinu 
výstavní plochy zaujme Evropská výstava a kolekce Celostátní výstavy. Druhou polovinu budou 
mít k dispozici stánky vystavovatelů a prodejců. Plocha pro občerstvení je umístěna na 
prostorných ochozech pavilonu, odkud bude krásný výhled na celou výstavní plochu. Smluvně 
zajištěná firma zde rozmístí 1.200 míst na sezení a deset výdejních míst s různým sortimentem 
teplé i studené kuchyně. 

Součástí příprav je i zajištění odpovídajícího ubytování pro delegáty zúčastněných zemí a 
další hosty. Poměrně úspěšným jednáním se podařilo zajistit celou potřebnou kapacitu v hotelu 
Voroněž s výraznou množstevní slevou proti tzv. pultovým cenám tohoto hotelu. Součástí služeb 
poskytnutých hotelem bude i sál pro uspořádání závěrečného slavnostního večera s programem a 
s vyhodnocením všech soutěží.  

IV. Evropská výstava poštovních holubů v Brně pod záštitou ministra zemědělství 
Petra Bendla a pod záštitou primátora města Brna pana Romana Onderky bude skvělou 
příležitostí jak navázat na 30 let starý úspěch z roku 1983 na VXIII. Olympiádu v Praze. 
Věřím, že všichni naši chovatelé využijí této mimořádné příležitosti zúčastnit se po dlouhých letech 
na domácí půdě pořádané evropské akce a prohlédnout si absolutní evropskou špičku a minimálně 
svou účastí podpořit celkový úspěch výstavy.  

Závěrečný gala večer v brněnském hotelu Voroněž, na který jste také všichni srdečně 
zváni, bude doufám důstojnou tečkou za naší snahou o částečné srovnání kroku s našimi sousedy 
v Polsku, Maďarsku a na Slovensku, kteří se už v nedávné době na evropské scéně úspěšně 
prosadili. 

 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Vyhlášení soutěže časopisu „Poštovní holub“ 
 

Prezidium Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů a redakční rada 
časopisu IZ Poštovní holub vyhlašují soutěž o 
 
 

Eso časopisu „Poštovní holub“ 2013 
 
 
Propozice soutěže 
 
➢ Právo účasti mají všichni chovatelé organizovaní v ČMS CHPH s chovatelským zařízením na 

území ČR. 
➢ Jedná se o jednoroční soutěž dvouletých a starších jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
➢ Do soutěže mohou být vybrány závody uskutečněné v době od 1.5. do 1.8. 2012 
➢ Do soutěže se započítávají - 2 závody od 200 do 400 km na holubník chovatele 

2 závody nad 600 km na holubník chovatele 
➢ Vítězí holub s nejvyšším součtem koeficientů Eso, při shodnosti rozhoduje vyšší součet km se 

započtených tratí ve třídě otevřené, v konkurenci nejnižších platných výsledků vydávaných v 
OS. 

➢ Přihlášky do soutěže s uvedením potřebných údajů o použitých závodech je nutno zaslat do 
10.10.2013 na adresu: 

➢ Ing. Jaroslav Novotný, El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno. Nebo e-mailem na adresu: 
jaroslav.novotny@ukzuz.cz  

➢ Pořadí soutěže bude zveřejněno na webové stránce CHPH a v časopise Poštovní holub.  
➢ 1. – 10. v pořadí budou předány poháry při ocenění celostátních soutěží při CV. 
 
 
Příklad sumarizace potřebných údajů 
 
Chovatel:    OS:    Holub: 
 

Datum Závod km konkurence OS umístění Koef. Ke 

08.6.13 Trojmezí I. 349,22 2.322 12. 99,526 

22.6.13 Koblenz 664,13 1455 8. 99,519 

13.7.13 Trojmezí II. 349,22 2456 3. 99,919 

27.7.13 Oldenburg 735,12 1126 6. 99,556 

Součet  2097,69   398,520 

 

 
Redakce IZ Poštovní holub 
 

 

 

 

 

 

 
 
 

mailto:jaroslav.novotny@ukzuz.cz
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15 let společných závodů na severní Moravě a Slezsku. 
 

Někdy mezi vánocemi a Silvestrem v roce 1996 jsme se s Jindřichem Swaczynou vypravili 
na kamarádské setkání do Krmelína. V restauraci Nautilus jsme společně s Vítězslavem Máchou 
hodlali zhodnotit uplynulý holubářský rok. Po krátkém zhodnocení, Slávek Mácha, „Studnice 
nápadů“,  měl připravené téma. Co tak zorganizovat vedle závodů Mistrovství Moravy dlouhých 
tratí i společný závod tuzemský nebo i více závodů pro celý sever? Byli jsme s Jindrou Swaczynou 
pro. Hned v následujícím  roce 1997 se uskutečnily 2 závody. Prvním byl Chomutov 26.7. a druhý 
byl Cheb 3.8.2007. Vyhlásili jsme soutěž Mistrovství středotraťařů severní Moravy. Kdo se chtěl 
této soutěže zúčastnit, musel zaplatit určitou částku (asi 50 Kč). Zúčastnilo se cca 150 chovatelů. 
Vyhodnocení jsme uskutečnili v Těrlicku a vítězem se stal Jan Bugdol z OS Hlučín. Dalším 
společným podnikem byl závod holoubat 14.9. z Poděbrad, kterého se zúčastnilo 408 chovatelů a 
7.700 holoubat. Dobrá věc se hned zpočátku podařila, bylo třeba ji nadále rozvíjet. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pásmo Sever MSS, stav 2012 - - - - - - - - , stav 2000 rozšířený o OS Valašsko -.-.-.-.-.-. 

Díky Mistrovství Moravy dlouhých tratí a existenci pásma Sever započala příprava pro příští 
závodní sezónu v roce 1998 s většími ambicemi. Na schůzi pásma Sever 22. září 1997 byl 
předložen návrh s 10 závody pro krátké a střední tratě, Hannover a 4 závody Mistrovství Moravy 
dlouhých tratí, pro dlouhé tratě. Zástupci OS pásma Sever se shodli na 11 závodech (6+5). 
Zásluhu lze přičíst tehdejším předsedům OS Hlučín Ing. Milanovi Bauerovi, OS Opava Ing. 
Oldřichu Plankovi, OS Frýdek-Místek Ing. Romanu Randjakovi, OS Třinec Josefu Sikorovi, OS 
Beskydy Jindřichu Střižíkovi a předsedou OS Karviná-Ostrava jsem byl já. Byly vyhlášeny 3 
soutěže: Mistrovství středotraťařů, Mistrovství dlouhých tratí a Super mistrovství. Zahájení nebylo 
jednoduché, protože jsme chtěli soutěže solidně ohodnotit a k tomu bylo nutné vybrat peníze z OS. 
Vše se podařilo překonat. Dobrým rozhodnutím bylo stanovení soutěžního družstva 5/4. Tím mohl 
pomýšlet na úspěch i chovatel s menším  stavem holubů. Díky výpočtáři ing. Karlu Olejákovi byly 
zpracovány výsledky a 1. ročník 1998 byl zadokumentován ve výsledcích s křídovou obálkou, na 
kterou ještě dnes se rád podívám.  

Protože rok 1997 byl zkušební, loňský rok 2012 byl nepřetržitě již rokem 15., což 
jednoznačně potvrzuje, že myšlenka na uspořádání společných závodů i na krátkých a středních 
tratí pásma Sever - OS Třinec, OS Karviná-Ostrava, OS Hlučín, OS Opava a OS Beskydy byla 
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správná a především ku prospěchu zúčastněných chovatelů těchto OS. Jeden z rozhodujících 
faktorů je i snížení nákladů na přepravu, a tím i snížení nákladů jednotlivých chovatelů. Ekonomika 
provozu aut související z přepravou holubů na závody bude, ať chceme nebo nechceme, jedním 
z rozhodujících faktorů zachování naší členské základny. Cesta kooperací více OS při zajištění 
přepravy je tou správnou cestou. 

První ročník byl vyhodnocen a velmi solidně oceněn v Petřkovicích za účasti starosty 
města, které nám pronajalo sál za symbolickou částku. Druhý a třetí ročník byl vyhodnocen 
v zámku Šilheřovice, což nám umožnil tehdejší ředitel, dnes již zesnulý chovatel Mgr. Bedřich 
Kozák. Vyhodnocení s kulturním programem, za účasti žen, tancem, byla společenská událost na 
vysoké úrovni. Soutěžení na Severu Moravy se prostě chytlo. 1. ročníku se zúčastnilo 663 
chovatelů a při nejvyšší účasti ze závodu Chomutov spolu soupeřilo 13 001 holubů. První ročník 
ukázal, že pokud je snaha se dohodnout, tak se dá společně závodit i na středních  tratích. 
Počáteční námitky, že to budou vyhrávat chovatelé na nejkratších vzdálenostech OS Opava a 
chovatelé na nejdelších vzdálenostech OS Třinec budou v nevýhodě, se ukázaly jako 
neopodstatněné. Během 15 ročníků to vyhrávali jak chovatelé na nejkratších vzdálenostech, tak 
chovatelé na nejdelších vzdálenostech.. Osvědčilo se i to, že chovatel má možnost si jeden závod 
škrtnout, přispívá to k větší  regulérnosti soutěže. 

Prvních 10 nejlepších chovatelů Super mistrovství z 1. ročníku. 
  1. Olympia Vítězslav a Mojmír Mácha    6. Ing. Alfons Laňka 
  2. Ing. Václav Ranocha      7.    Václav Sklenář 
  3. Jindřich Střižík      8.    Jindřich Svoboda 
  4. Ing. Roman Randjak      9.    Aleš Mácha 
  5. Bohuslav Lička    10.  Vladimír Kuna a syn 
 

Ještě dnes mi v uších zní slova kamaráda MVDr. Michaela Poláška na některé 
z moravských akcí: „Tomáši, ani nevíš, jak vám závidím toto společné závodění!“ Taková slova 
potěší od každého, tím spíš, když se jedná o předního chovatele. Další ročníky jsou již 
vyhodnocovány na výstavě pásma Sever, v rámci pořádaných závodů a soutěží. 

Od roku 2004 přibyla na Severu ještě jedna soutěž. Je to Mistrovství Super dlouhých tratí. 
Počítají se 2 vyhlášené nejdelší závody pro Mistrovství  Moravy dlouhých tratí. Soutěžním 
družstvem je 3/3 a vítězí chovatelé s nejvíce umístěnými místy, max. 6 holubů, v případě rovnosti 
umístěných holubů pak lepší koeficient. Soutěž Je oceněna nádherným pohárem, který věnoval 
úspěšný chovatel Holandska na super dlouhých tratích  pan Hausol. Tento pohár  je putovní a 
pásmo Sever k němu přidává další hodnotný pohár. Na plaketě jsou vyryti všichni dosavadní 
držitelé. Myšlenka, jak jinak pochází od Slávka Máchy. V roce 2012 se stal vítězem nestor 
karvinského holubaření, téměř osmdesátiletý Zdeněk Římánek. Jeho radost nebyla o nic menší 
než před 40 lety, kdy vavříny získával mnohem častěji. 

Dnes vedou OS jiní funkcionáři, kromě stálice Ing. Oldřicha Planky a vše jede zaběhaným 
tempem. Nezaznamenal jsem za uplynulé období podstatnější připomínky. Myslím, že i často 
zmiňovaná závist a nevraživost neexistuje. Neřeší se problémy „náletových stran“ a jiné 
holubářské hypotézy, prostě se závodí. Všichni víme, že když foukne jižní proudění vyhrávají „ti na 
severu“ a při severním proudění je to opačně. Za 10 společných závodů se to zkoriguje. U prvních 
ročníků byl tento problém větší, protože od severního Bohumína k valašskému Lidečku je to cca 
80 km, a to bylo hodně. Po vzniku OS Valašsko a jeho přechodu do  pásma Střed se  severojižní 
rozdíl snížil na přijatelných 50 km. 

Soutěžení v pásmu Sever je po oblastních soutěžích regulérně srovnávací soutěž, tak jak 
různá uskupení v maratónech a tradiční Mistrovství Moravy dlouhých tratí.. Dvě poslední mohou 
mít rozlohu příliš velkou pro regulérní závody. Přesto je jejich regulérnost mnohem vyšší než 
sestavování různých soutěží a pořadí dle koeficientů. Jsem si vědom, že „píchám do vosího 
hnízda“ ale jsem přesvědčený, že od olympijských soutěží až po naše Celostátní mistrovství se 
jedná o seřazování dosažená v neměřitelných konkurencích. Vůbec tím nemíním navrhovat jejich 
zrušení. Chovatelé se chtějí poměřovat, tak to tak berme. I volání po úpravě našeho Celostátního 
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mistrovství  beru s nadhledem. Jako perličku uvedu tento příklad. OS Karviná-Ostrava před 
několika roky vyhlásila Královské mistrovství, oceněné stejně jako mistrovství KT, ST, DT, 
holoubat. Kdo se chtěl zúčastnit, musel před sezonou nahlásit evidenci 15 ks poštovních holubů, 
s kterými soutěžil. Po 2 ročnících se tato soutěž uzavřela s tím, že kopírovala Generálního mistra 
OS. Na žádném holubníku není 30 kvalitních závodníků. Vždy je to jen několik jednotlivců. Ale 
„Hlas lidu – hlas Boží“.  

Upravme naše Celostátní mistrovství, které považuji za dobré takto:  
 
1. Závodní soupiska  50 ks poštovních holubů 

2. 14 závodů do 700 km, závody nad 700 km se mohou započítat nad tento počet. Jedná se o 

maratony, závody Mistrovství Moravy dlouhých tratí a snad i nějaká mistrovství  v Čechách, 

které neznám. 

3. KT, ST, DT, se nesmí „dublovat“. Pak by Generální  mistr musel vyhrát s 9 ks holubů. 

 

Na závěr se vrátím k soutěžím na Severu. Tím, že je 10 společných závodů, nabízí se pro 
OS kooperace v případech, kdy přeprava samostatně by byla dražší. Tento problém řeší OS při 
přípravě závodní sezony a definitivně na schůzích pásma Sever. Pro úplnost ještě současní 
nejlepší chovatelé v Super mistrovství pásma Sever roku 2012: 

  1. GONČAR Zdeněk  Karviná-Ostrava     6. BORTEL Jaromír    Beskydy  
  2. OLYMPIA Mácha   Beskydy      7. JANEČEK Petr         Opava  
  3. SKRBEK Marek   Beskydy      8. BEZECNÝ Vlastislav  Hlučín   
  4. VALENTA + VANA   Beskydy     9. HALFAR Robert, Ing.    Hlučín 
  5. VRANÍK Arnošt       Hlučín     10. HALAJKOVI            Beskydy 

 
Článek jsem napsal na výzvu sekretáře př. A. Polívky při své hospitalizaci v sanatoriu 

Jablunkov, kde jsem od 19.2.2013 na léčbě špatného zdravotního stavu. S holubářským děním 
jsem ve stálém kontaktu telefonickém i osobním, zejména s třineckými chovateli. Moc mne to 
posiluje, za což jsem jim vděčný. Jsem svému „koníčku“ vděčný, že mám dobré přátelé, se kterými 
si mám co říct. Není to o tom, zda jsme 1. nebo 50., i když každý chceme vyhrát. Važme si naší 
záliby i těch funkcionářů, co nám ji ve svých volebních obdobích organizují. 

Přeji i všem padesátníkům, aby mohli pokračovat v této naší krásné zábavě i  přes úbytek 
členů, a to bez kooperací v budoucnu nezvládnou. 

 
 

Ing.  Tomáš Kusák,   25.5.2013 

Sanatorium Jablunkov 
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Organizační zabezpečení voleb 
do všech orgánů a organizačních složek Českomoravského svazu chovatelů poštovních 

holubů, které se budou konat v roce 2013. 
 

Vážení funkcionáři Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů, podzim 
letošního roku je ve všech orgánech a organizačních složkách Českomoravského svazu chovatelů 
poštovních holubů rokem volebním. Orgány svazu specifikuje § 4 Stanov svazu, organizační  
složky specifikuje § 5 Stanov svazu. Způsob voleb určuje Jednací řád svazu v článcích 5 až 9. 
Volební období je ve všech orgánech a organizačních složkách Českomoravského svazu 
chovatelů poštovních holubů tříleté. Organizační složky svazu mohou navrhovat kandidáty do 
vyšších orgánů svazu výhradně z řad svých členů. 
 
Jak budou probíhat volby a jejich časové rozložení. 
 
Volby do Základních organizací: 
Volby se budou konat na členských schůzích Základních organizací. Termín konání členských 
schůzí je stanoven do 15. října  2013. Členská schůze zvolí: 
1. Výbor Základní organizace, který je tvořen minimálně 5 členy, z jehož středu pak jmenovitě 

předsedu Základní organizace. Předseda je statutárním zástupcem Základní organizace. 
2. Revizní komisi, která má 3 členy, z jejich středu pak jmenovitě předsedu revizní komise 

Základní organizace.  
3. Členská schůze navrhne kandidáty do výboru Oblastního sdružení, revizní komise Oblastního 

sdružení a kandidáta na předsedu Oblastního sdružení.  
4. Návrh kandidátů zašle předseda Základní organizace písemně na adresu tajemníka 

Oblastního sdružení do 20. října 2013.  
 
Volby do Oblastních sdružení: 
Volby se budou konat na konferencích Oblastních sdružení. Termín konání oblastních konferencí 
je stanoven do 15. listopadu 2013. Oblastní konference zvolí: 
1. Z navržených kandidátů Základních organizací volí minimálně 5 členný výbor Oblastního 

sdružení, z něhož pak jmenovitě předsedu Oblastního sdružení. Předseda je statutárním 
zástupcem Oblastního sdružení.  

2. Z navržených kandidátů Základních organizací zvolí revizní komisi která má 3 členy, z jejich 
středu pak jmenovitě předsedu revizní komise Oblastního sdružení.  

3. Oblastní konference navrhne kandidáty do řídícího výboru a revizní komise zemských 
sdružení. Samostatně navrhne kandidáta na předsedu zemského sdružení.  

4. Návrh kandidátů zašle tajemník Oblastního sdružení písemně na adresu tajemníka příslušného 
zemského sdružení do 15.listopadu 2013. 

 
Volba řídícího výboru Zemského sdružení: 
Volby se budou konat na zemských konferencích Českého a Moravskoslezského sdružení. Termín 
konání zemských konferencí je stanoven do 15. prosince 2013. Zemské konference zvolí:  
1. Z navržených kandidátů Oblastních sdružení zvolí předsedu zemského sdružení. Nezvolení 

kandidáti Oblastních sdružení na předsedu zemského sdružení se stávají automaticky 
kandidáty do řídícího výboru zemského sdružení. Dále zvolí 6 členů řídícího výboru zemského 
sdružení. Předseda je statutárním zástupcem zemského sdružení.  

2. Z navržených kandidátů Oblastních sdružení zvolí revizní komisi zemského sdružení, která má 
3 členy. Z nich zemská konference zvolí předsedu revizní komise zemského sdružení. 

3. Zemská konference Českého sdružení a Moravskoslezského sdružení zvolí kandidáta na 
prezidenta Českomoravského svazu.  

4. Zemská konference Českého sdružení a Moravskoslezského sdružení zvolí 5 členů a 1 
náhradníka do prezídia Českomoravského svazu. 

5. Zemská konference navrhne kandidáta na předsedu ústřední revizní komise a kandidáty do 
ústřední revizní komise Českomoravského svazu.  
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6. Návrh kandidátů na prezidenta Českomoravského svazu, členy prezídia, předsedy ústřední 
revizní komise a členy ústřední revizní komise Českomoravského svazu, zašle písemně 
tajemník řídícího výboru do 20.12.2013 na adresu tajemníka svazu. 

 
Volba orgánů Českomoravského svazu. 
Volby se budou konat na svazové konferenci v měsíci únoru 2014. Svazová konference zvolí: 
1. Z navržených kandidátů Českého a Moravskoslezského sdružení prezidenta 

Českomoravského svazu. Prezident je statutárním zástupcem Českomoravského svazu. 
Nezvolený kandidát na prezidenta svazu se stává automaticky členem prezídia za sdružení, 
které ho navrhlo. 

2. Prezídium Českomoravského svazu bude tvořit prezident a 5 zástupců Českého sdružení a 5 
zástupců Moravskoslezského sdružení zvolených na zemských konferencích. 

3. Z navržených kandidátů Českého nebo Moravskoslezského sdružení zvolí předsedu ústřední 
revizní komise Českomoravského svazu. Nezvolený kandidát na předsedu ústřední revizní 
komise se stává automaticky kandidátem do ústřední revizní komise. 

4. Ústřední revizní komisi Českomoravského svazu budou tvořit předseda ústřední revizní komise 
zvolený na svazové konferenci a 4 členové ústřední revizní komise zvolení svazovou 
konferencí. 

 
Pravidla voleb. 
Volit se bude na všech stupních do orgánů a organizačních složek Českomoravského svazu 
výhradně z písemně navrženích kandidátů nižší organizační složky, Základních organizací, 
Oblastních sdružení a Českého nebo Moravskoslezského sdružení.  
 
 
Schváleno na schůzi prezídia Českomoravského svazu dne 26.3.2013. 
 
Vypracoval: Polívka A. 
 
 
 
        Ing. Jaroslav Novotný 
                   prezident ČMS CHPH 
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František Strachota  
vítěz Celostátní výstavy 2013 - Standard holubi. 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Když bylo ve čtvrtek 10.1.2013 večer známo, že vítězem Celostátní výstavy 2013 
v kategorii Standard holubi je mp holub 09-0163-62 Františka Strachoty s oblastního sdružení 
Hodonín, tak jsem si hned vzpomněl, že si s ním zahrál trošku i jeho „osud“, určitě po zásluze. 
Vždyť František Strachota byl po několik ročníků pořádání celostátních výstav v Hluku  jedním 
z jejich organizátorů. Úspěchy celostátních výstav v Hluku jsou i jeho zásluhou. Organizátor 
tomboly, spolupráce na pořádání pátečních společenských posezení na hlucké tvrzi, a 
v neposlední řadě i koláčky od jeho manželky a již pověstná „medová slivovička“, to všechno je 
spojeno se jménem Františka Strachoty. A nejen to, František Strachota je i předsedou jednoho 
z největších oblastních sdružení  České republiky, oblastního sdružení Hodonín. Je i úspěšným 
chovatelem poštovních holubů. Čtenářům Informačního zpravodaje předkládáme pohled do jeho 
chovatelské kuchyně. 

 

Chovatel ve funkcionářském převleku 

 

Profil vítěze Celostátní výstavy. 

Vítěze Celostátní výstavy 2013 v Hluku mp holuba 09-0163-62 s mírně šplíchnutou hlavou, 
jsem odchoval z mého  holuba 98-022-1086 tmk a holubice 06-0162-72 pl skřivánčí od Miloslava 
Dobrovolného z Dubňan. Pocházející z jeho standardních holubů, několikanásobných vítězů 
celostátních výstav a účastníků olympiád, reprezentantů České republiky. Z holuba 98-022-1086 
mám několik nadějných standardních odchovů. Uvidíme co přinese budoucnost, ale naděje tady je.  
Holub 09-0163-62 původně neměl jít ani na výstavu OS Hodonín, ale u holuba, který byl na 
výstavu připravován jsem dodatečně zjistil, že mu ke splnění podmínek chybí několik málo km. 
Takže holub 09-0163-62, který měl nalétáno, umísťoval v pohodě i závody nad 500 km, šel na 
výstavu OS Hodonín bez jakékoliv přípravy. Po posuzování ho posuzovatelé doporučili vystavit na 
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celostátní výstavě mimo kolekci OS Hodonín. Před celostátní výstavou jsem holuba již řádně 
připravoval a výsledek byl 1. místo v kategorii Standard holubi. Holub byl vybrán jako reprezentant 
České republiky do kolekce na olympiádu v Nitře, kterou pořádal, dnes je možno říct, že úspěšně, 
Slovenský svaz. Na Olympiádu se již holuba nepodařilo optimálně připravit a svůj úspěch 
z Celostátní výstavy v Hluku již nezopakoval. Samozřejmě, že pokud holub doplní v letošním roce 
chybějící podmínky pro kategorii Standard, tak bude připraven na Celostátní výstavu 2014 v Brně.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

98-022-1086 mk, otec vítěz CV standard 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

06-0162-72 mp, matka vítěz CV standard 
Jak jste se stal chovatelem poštovních holubů a jak se to během dalších roků 

vyvíjelo až dodnes. 

Po poštovních holubech jsem začal pokukovat již v osmi letech. Tehdy můj starší bratr 
Vojtěch přinesl domů 2 poštovní holuby od místního chovatele z Hroznové Lhoty, kde jsme bydleli. 
Byl to plavý holoubek ročníku 1958 a společně s ním holubici modrou straku. Tento pár se mě vryl 
do paměti natolik, že si je pamatuji ještě dodnes. Skutečný chovatel poštovních holubů se ze mě 
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stal v roce 1966, kdy jsem se stal členem základní organizace Hroznová Lhota. Tuto základní 
organizaci založil ve své době velice známý chovatel a posuzovatel Josef Jagoš. Tehdy se jezdilo 
konstatovat holuby k Josefu Jagošovi, protože on vlastnil jediné konstatovací hodiny. Na tyto 
jediné konstatovací hodiny nás bylo 18 chovatelů. To znamenalo, že pokud naši holubi nepřiletěli 
mezi prvními, nebylo je později již kam konstatovat a nebyla žádná šance na jejich umístění. 
V roce 1978 jsem se přiženil do sousední obce Lipov a u manželčiných rodičů jsem si postavil 
půdní holubník.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Holubník se čtyřmi odděleními obrácený jihovýchodním směrem 

Chov jsem měl tehdy založení převážně na holubech od Emericha Gazárka z Vnorov, 
mnohonásobného mistra OS Hodonín a dlouholetého funkcionáře. Emerich Gazárek měl ve své 
době i velice kvalitní standardní holuby. Pro olympiádu v Lisabonu v roce 1959 měl Emerich 
Gazárek v kolekci Československé republiky vybrané dvě holubice v kategorii Standard číslo 53-
0172-433 čvk a 55-12/10-1025 mk. Od tohoto chovatele jsem se naučil spoustu věcí, které mě 
pomohly se lépe orientovat v problematice chovu poštovních holubů. Po přestěhování do nového 
domu v Lipově jsem v roce 1996 postavil nový holubník. V tomto období se o holuby začal zajímat 
i můj syn Vítek. Přestěhování holubníku znamenalo především založení úplně nového chovu, který 
hodně ovlivnil holub B 96-6180058. Bohužel přes několik pokusů získat o tomto holubovi nějaké 
informace, se to nepodařilo. Z různého páření tohoto holuba vzešlo několik dobrých závodníků. 
Nejlepší odchov byl s holubicí 97-031-4151 od Josefa Baránka z Bojkovic. Jejich syn, tmavý 
holoubek 98-022-1086, kterému říkám „Mladý Belgičan“, vyhrál v roce 2001 závod na 500 km 
Würzburg v konkurenci více jak 3000 holubů. Holub dává i velice pěkný odchov a je otcem vítěze 
Celostátní výstavy 2013 v Hluku. Rád vzpomínám na rok 2007, kdy jsme  ve velmi silném 
mistrovství OS Hodonín skončili na 2. místě. V témže roce jsme navíc získali mistrovský titul 
v závodech holoubat. V roce 2008 jsme zvítězili v závodech holoubat v pásmu a v OS Hodonín 
z toho bylo 2. místo. Při této příležitosti se musí zmínit i o svém nástupci, vnukovi Štěpánu 
Maňákovi, který momentálně závodí z 30 holuby z mého holubníku. Doma si již staví svůj holubník, 
takže s holoubaty v letošním roce už poletí z nového vlastního holubníku. Naše stárnoucí členská 
základna by potřebovala více takových mladých nadšených chovatelů. 
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Jak to vypadá na holubníku dnes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Současné osazenstvo holubníku ve 4 odděleních tvoří kolem 170 holubů, z toho je 
60 holubů chovných. Část chovných holubů používám jako chůvy, 70 holubů jsou závodníci 
v přirozené metodě. Každým rokem mám v jednom oddělení 12 vdovců. Zbytek jsou lichovní 
ročáci, vdovy a nějaká rezervní holubice. V letošním roce dám jedno oddělení 30 holubů vnukovi 
Štěpánovi, takže počet holubů se o tento počet sníží. Velká část holubů a jejich potomků je od 
mého velkého kamaráda Vladimíra Beňáka z jeho holubů Van Hove-Uytterhoeven. Velice se mi 
osvědčil v chovu také holub 98-014-252 od ing. Františka Gaška z linie jeho holubů Klinkhammer, 
účastník olympiády v kategorii Sport B, který z páření na holubici od Vladimíra Beňáka z jeho Van 
Hove-Uytterhoeven, dal celou řadu výborných závodníků. V současné době mám na holubníku již 
jejich vnuky, kteří se rovněž velice dobře osvědčují. Přinesl jsem holuby i od Vítězslava Máchy 
z linie páry č. 1. Tito holubi po zakřížení do mých stávajících holubů přispěli k zrychlení jejich 
doletů. Čas od času jsem přinesl holuby od Dr. Zdeňka Uherka z jeho holubů De Klak, několik 
holubů mám také od Ing. Petra Chytila z jeho „298“, jednoho holoubka mám ze „Super Mária“, a 
sem tam donesu nějakého toho holuba od mých dobrých kamarádů.  

 

Jakou závodní metodou závodíte. 

Jak jsem uvedl závodím přirozenou závodní metodou. Na závody nasazuji kolem 35 holubů 
z niž je převážná část samců. V mém chovu nemám holuby jedny na krátké tratě a druhé na 
dlouhé tratě. Je na citu chovatele aby dokázal rozpoznat na který druh tratě je vhodné holuba 
nasadit. Motivace holubů před závodem, zde je taková škála možností, že záleží jenom na 
chovateli jak svoje jednotlivé holuby motivuje. Velice rád bych závodil vdovskou metodou ať už 
klasickou či totálním vdovstvím, ale bohužel v současné době na to nemám čas. Možná někdy 
v budoucnu. Holuby nasazuji na závody každý týden, pokud to stav hnízda dovoluje. Nejlépe se 
mě osvědčilo nasazovat samce, když krmí holoubata a začínají mít zájem o další páření, tam je ta 
motivace největší. Na hnízdě nechávám většinou jedno holoubě. V letošním roce bych chtěl zkusit 
závodit přirozenou metodou bez holoubat jenom na vajíčkách. Výhodu vidím v tom, že je možno 
holuby krmit všechny stejně bez toho, aby ti co nemají holoubata zbytečně netloustli. Určitě se to 
projeví i na udržení dobrého zdravotního stavu. Za velice důležité považuji pozorování holubů 
během týdne, jejich chování, chuť ke krmení, vztah k hnízdu a podobně.   

Jak probíhá příprava na novou závodní sezonu. 
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Přípravu na novou závodní sezonu začínám po novém roce. Předtím již koncem prosince 
holuby odčervuji, letos přípravkem Helmigal. V polovině ledna proléčuji Trichomomádu přípravkem 
Trinidazol nebo Metrozol. Dávkování podle návodu. V první polovině února vakcinuji vakcínou 
Pharmavac proti pseudomoru. Koncem února salmonelózu vakcínou Amicol. Nakonec dýchací 
cesty přípravkem Doxygal. Po proléčení vždy Probiotika. Takto jsou holubi připraveni na 
nastávající závodní sezonu. Po odstavení holoubat první líhně znovu proléčím „trojbojem“ Metrozol 
+ Sutricol + Doxygal. V průběhu závodní sezony, vždy po 14 dnech dávám závodníkům Rodinazol. 
Každý týden 2 dny čistící čaj Naturaline. Pivní kvasnice nedávám pravidelně. V průběhu závodní 
sezony již žádná antibiotika. Vitamíny dávám ve formě aminokyselin. Po doletu holubů ze závodu 
elektrolyt. V závodní sezoně používám krmivo od firmy Versele Laga. Do tohoto krmení přidávám 
kvalitní ječmen., někdy i 30 %. Krmení je umění, kdo to umí, vyhrává. Po skončení závodní sezony 
krmím již jen krmením z místních zdrojů. Holuby nechávám v klidu, dostanou pouze multivitamin, 
aby začali dobře pelichat. Holuby nechám odchovat po jednom holouběti. Potom zavřu budníky, 
holuby a holubice ponechávám spolu až do prosince, kdy je rozděluji podle pohlaví. Nejsem 
zastánce přiliž brzkého rozdělení holubů podle pohlaví. Raději je nechám v takové té „rodinné 
pohodě“. Holuby nechám volně přes týden létat až do doby, kdy se tady začnou objevovat dravci. 
Potom již holuby nepouštím. Nechám je proletět jednou za týden, a to vždy v jinou dobu. Je třeba 
dravce zmást. Koncem února pak již holuby pouštím pravidelně. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Naděje dalších úspěchů holoubata, jak u Vás. 

Holoubat si odstavuji kolem 70 kusů. Všechna se účastní závodů v rámci oblastního 
sdružení. Před začátkem závodů několikrát holuby sami vyvážíme do 50 km. Posledním takovým 
nácvikem bylo loni Brno. První nácvik z Brna při pěkném počasí dopadl velice dobře, holoubata 
doletěla téměř v hejnu. Druhý nácvik z Brna, již při horším počasí, tak úspěšný nebyl. Takže si 
myslím, že počáteční nácviky by se měly dělat jen při pěkném počasí. Holoubata nemají ještě 
žádné zkušenosti a když jim to ještě ztížíme špatným počasím, tak to nemusí dopadnout dobře. 
Závody holoubat mě baví a proto se jim po celou dobu závodů holoubat plně věnuji. Celkem se mi 
s holoubaty daří dobře závodit se mi v závodech holoubat celkem daří svědčí i vítězství 
v mistrovství holoubat OS Hodonín v roce 2007. A i jiná špičková umístění 2006 – 2. místo, 2004 – 
3. místo, 2003 – 2. místo za Ing. Chytilem, 2002 – 3. místo. Po skončení závodů holoubat, vždycky 



- 20 - 

jsou nějaké ztráty, nechávám holoubata ještě v holouběcím oddělení na sedačkách. Holoubata 
proberu a ty neúspěšné vyřadím. Ponechávám si většinou holuby, holubice jenom na doplnění po 
starých vyřazených holubicích. V prosinci, kdy rozděluji staré holuby podle pohlaví, tak stejně 
rozdělím k nim i holoubata. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Holubice 07-0400-689 mk, chovná Van Hove-Uytterhoeven 

 

Závěrečné shrnutí. 

František Strachota je nejen dobrým a úspěšným chovatelem, ale i funkcionářem. Je 
členem prezídia Českomoravského svazu, členem řídícího výboru Moravskoslezského sdružení, a 
předsedou Oblastního sdružení Hodonín. Všichni ho jistě známe jako organizátora zajištění 
přepravy holubů na závody Mistrovství Moravy dlouhých tratí a neposlední řadě i člena 
organizačního týmu, který zabezpečuje pořádání velmi úspěšných Celostátních výstav v Hluku. 
Važme si takových chovatelů, kteří jsou ochotni něco dělat ve prospěch i nás ostatních chovatelů. 
U Františka Strachoty jsme strávili velice příjemné holubářské odpoledne. Děkujeme za pozornost, 
kterou nám věnovala jeho dcera Kateřina. Přejeme mu ať se mu v letošním roce daří stejně tak 
jako doposud. Pokud mu všechno vyjde podle jeho představ, tak se s jeho holuby v kategorii 
Standard na předních místech setkáme i na Celostátní výstavě 2014 v Brně. 

 
 
Antonín Polívka 
Ing. Jaroslav Novotný 
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XXXIII. Olympiáda poštovních holubů 
Nitra 2013, Slovensko 

 
 

 
 
 
 

Posuzování olympiád je vždy horkou otázkou do diskuse a nic na tom dosud nezměnila ani 
usilovná snaha FCI zkvalitnit mezinárodní sbor posuzovatelů. Vypracování statutu mezinárodního 
posuzovatele ani opakovaná školení zatím nezabránila nejednotnosti výkladu mezinárodního 
standardu v praxi olympijského posuzování. Grafy vypracované Ing. Krajčíkem dokumentují tuto 
stránku problému, ale i další dosud neřešený problém, kterým je úroveň posuzovatele. Jeho 
schopnost opravdu jednotným způsobem posoudit všechny holuby v kolekci a bez ohledu na 
mnohdy velký počet posuzovaných holubů udržet nastavenou laťku. 

Holubi ve vypracovaných grafech jsou seřazeni podle dosaženého průměru při eliminaci 
nejnižší a nejvyšší známky. Hodnocení jak si s náročným úkolem poradili jednotliví posuzovatele 
nechám ne vás, čtenářích. 

 

Ing. Jaroslav Novotný 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Posuzovatelé XXXIII. Olympiády poštovních holubů v Nitře s viceprezidentem FCI  
Albertem de Jongem (druhý zleva) a hlavním posuzovatelem Petrem Janssenem (první zleva). 
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Posuzování – kategorie holubi 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Graf holubi č. 1 
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Graf holubi č. 2 
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Graf holubi č. 3 
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Posuzování – kategorie holubice 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Graf holubice č. 1 
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Graf holubice č. 2 
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Graf holubice č. 3 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vypracoval:  
Ing. Daniel Krajčík 
Člen prezídia SZCHPH 
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Někdy se musí něco riskovat. 
 
 

Stáří, to někdo začne registrovat až si na doporučení doktora nechá znovu a znovu vyšetřit 
prostatu. Kontrolu prostaty jsem už dávno absolvoval. Poslední dobou jsem získal dalšího 
nepřítele, a tím je zrcadlo. Kdysi  černé vlasy jsou všechny pryč a obličej brázdí hluboké vrásky. 
Ale čas od času přesto přeze všechno shledávám život docela fajn. Zvláště když teplota vzduchu 
vystoupá k 25 stupňům celsia. Potom sleduji kroutící se boky mladých děvčat a o tuto krásnou 
podívanou nás zima připraví. Začal odchov holoubat a poté jde vše poměrně rychle. Tady začíná 
to na co se člověk těší. Na holubářský sport. Ale to se u mne na jaře 2005 drasticky změnilo. 

 

 

Člověk musí čas od času zvažovat změny nebo někde slevit ze svých nároků. Angličané 
říkají „The road not taken“ - „Tuda cesta nevede“. Až do tohoto okamžiku jsem závodil se svými 
holuby na klasické vdovství. Jednou jedinkrát jsem se svými holubicemi závodil také ale jako 
s vdovami. V roce 2004 jsem začal váhat. Bylo to kvůli mým přátelům Basovi a Willemovi  a dvěma 
belgičanům Sergeovi a Michelovi. Proč nezávodíš na totální vdovství ptali se mne? Vždy jsem 
s úspěchem závodil klasickým způsobem s vdovci a proč bych tedy na tom měl něco měnit? Tak 
jsem začal váhat, také kvůli Stanu Reymakersovi. Ten vždycky říkával „nic na tom není, to jenom 
v Německu a na severu Holandska jsou chovatelé stále pozadu. Při návratu musí holub svého 
partnera doma najít“. Ale tak tomu není. 

Výhody totálního vdovství: 

- Chovatel může s polovinou holubů závodit jako před tím. 

- Holubice, které jako holoubě dobře závodily, nemusí sedět ve voliéře bez produktivity, ale 
mohou závodit stejně jako vdovci.  

Jednou jsem slyšel z úst jednoho mladého chovatele výraz „Alte Trottel“ nejdou s dobou. A 
tím starým trotlem jsem rozhodně být nechtěl. Od tohoto okamžiku se celý můj holubářský sport od 
základů změnil. Když jsem dříve chtěl nasadit na závod 30 holubů, musel jsem mít 60 kusů stav. 
Nyní mi stačí stav 30 holubů a můžu 30 holubů nasazovat. To byl ten hlavní argument, kvůli 
kterému jsem neváhal ani minutu. Méně krmení, méně trusu na holubníku a mnohem méně peří 
v období pelichání holubů. To se mi opravdu líbilo. Především nízký stav holubů. Nikdy jsem 
nezávodil s tak nízkým stavem holubů jako v roce 2012. Tolik prvních cen jsem získal, že 
nepamatuji, kdy by moje výsledky byly lepší, byť s trojnásobným počtem holubů.  

Vzpomínám si na sezónu 2005, kdy jsem nasazoval na závod. Čas od času se mě některý 
z chovatelů ptal “je to opravdu samec“, protože moji holubi jsou poměrně malí. Občas jsem i 
zaslechl, jak některý z kolegů říká, že tak malé holuby chovám záměrně proto, aby se snáz protáhli 
mezi dráty v koši a mohli uletět. Nyní, když jim podávám holubice, tak se zase ptají, co je, co se 
děje. Odpovím, že závodím s holubicemi a je po problému. 

V prvním roce létaly holubice od samého začátku velmi dobře. Dokonce mi volal Alphense 
Piet, zda se může na dolet holubů přijet podívat. Dříve míval také holuby, ale teď má o ně znovu 
zájem a i čas si najde. Říkám mu jasně, můžeš přijít. To opravdu něco uvidíš. On dobře ví, co 
mám na mysli. Často, když pouštím na prolet holubice, má možnost je sledovat ze své zahrady. 
Není výjimkou, že nejsou někdy až tři hodiny k vidění. 

Slunce stojí vysoko na nebi, vítr fouká ze severu. Večer u otevírání hodin bylo pozdvižení. 
Ostatní neviděli ještě péro z holuba a u mě na holubníku padali holubi z nebe jako krupobití. 
Pietovi to nedalo, aby kolegům ze spolku nezavolal. Tady padají jako tašky ze střechy křičel do 
telefonu. Měl z toho obrovský zážitek. Koupil vzápětí nový holubník a spolek měl o člena víc. 

Zda je totální vdovství složité? Nic není jednoduššího jako právě totální vdovství. Holuby 
rozdělit a po závodě je nechat pohromadě až do tmy. Před závodní sezónou nejsou holubi dlouho 
rozděleni, ale čas od času jsou puštěni dohromady, aby se zabránilo vzájemnému páření holubic. 
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Nevýhody? Já osobně jsem zjistil jenom jednu. Samci nejsou zpravidla tak rychlí jako holubice. Je 
to systém velmi vhodný zvláště pro ty chovatele, kteří mají málo místa.  

Proč jsou i na jiných holubnících samci holubicemi poraženi jsem nezjistil. U mě na 
holubníku je to snad tím, že u mě sedí holubice docela v šeru až téměř ve tmě. Opravdu nevím. U 
mě je převaha holubic nad samci tak obrovská, že čas od času uvažuji, zda to má význam závodit 
se samci. Často slyším, že se holubice páří mezi sebou. Já jsem udělal zkušenost, že holubice, 
které se spolu pářily, létaly ještě rychleji. Na stejný závod nasazuji obojí pohlaví. Návrat do 
prázdného holubníku holubicím nevadí, jako by věděly, že závodí proti sobě. Často uvažuji, proč 
by měly holubice sedět ve voliéře, když vím že jsou dobré, mají dobrý původ a budou mi dělat 
radost? Známý velikán našeho sportu Stan, když hovořil o německých chovatelích jako o 
zpátečnících, neměl tak docela pravdu. Také v jižním Holandsku je totální vdovství velmi 
rozšířené. Tam se také nasazuje stejně holubic jako samců. Dříve byli samci v obrovské převaze. 

 
 
Ad Schaerleckens 
Die Brieftaube 8/2013 
 
Překlad: Josef Kondrys 
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Očkování 
 

Pro všechny, kteří ještě u svých holubů ještě očkování u svých holubů neaplikovali, musím 
zdůraznit, že je pro očkování nejvyšší čas. Nejen proto, že je očkování holubů povinné, ale hlavně 
proto, že je důležité pro celkový zdravotní stav celého chovu. Jenom pravidelným očkováním 
můžeme zajistit ve svých chovech zdárný průběh závodní sezóny.  V opačném případě jsou naši 
holubi vystavení obrovskému riziku infekce a následnému onemocnění. Zvláště v letošním roce 
bych chtěl chovatelskou veřejnost upozornit na důležitost preventivního očkování také v případě 
neštovic. Posledních několik let byla očkovací látka proti neštovicím takřka nedostupná a  holubi 
tedy proti neštovicím zpravidla nebyli očkování několik let po sobě jdoucích. Právě z tohoto důvodu 
se riziko nakažení neštovicemi  mnohonásobně zvýšilo a také průběh nemoci v chovu může 
způsobit katastrofální následky. Proto je důležité, aby staří holubi a především odchov holoubat 
byli nutně ochráněni očkováním před touto nákazou. Očkování holubů proti neštovicím je možné 
provádět společně s očkováním proti paramyxoviru. Očkování u holoubat proti paramyxoviru se 
doporučuje provádět dvakrát po sobě. Není to povinné, ale ukázalo se, že se imunitní systém 
holoubat po opakovaném očkování výrazně posílil. Nejen proti samotnému paramyxoviru, ale také 
proti nemoci holoubat.  

 

 

 

 

 

 

 

Vedle očkování proti těmto dvěma nemocem se doporučuje očkovat chovy plošně proti 
salmonelóze (paratyphus). Zvláště v chovech, ve kterých se v minulosti se salmonelózou již 
vyskytly problémy. Chovatel musí nutně očkovat vždy celý stav holubů, a to nikoliv jen některá 
oddělení. Na trhu se stále častěji objevují očkovací látky, u kterých je pochybný jak účinek, tak i 
zdroj původu. Tady bych doporučoval velkou opatrnost. Vždy by měl být v první řadě dotaz, zda je 
tato očkovací látka v té které zemi registrována a zda je přiložen návod s účinnou látkou (v 
překládaném článku se jednalo o Německo).  Je to proto, že ne vždy musí být očkování účinné a 
často může i přinést pro naše holuby jistá rizika. Vždy má určitě svůj důvod obstarávat si očkování 
přes veterináře i proto, že tito mohu kdykoliv o problematice očkování poradit. 

Moje doporučení: Provádějte pravidelně u svých chovů očkování proti paramyxoviru. Ideální je  
holoubata přeočkovat po několika týdnech znovu. Taktéž očkování proti salmonelóze není bez 
významu, ale všechna další očkování můžete svým holubům odpustit. 

 
 
Dr. Ludger Kamphausen 
Die Brieftaube 12/2013 
 
Překlad: Josef Kondrys 
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O Sarkosporidiích, Ornithoze a očkování. 

Dr. Henk de Weerd 

V průběhu olympiády poštovních holubů v krásném slovenském městě Nitra proběhla 
přednáška zorganizovaná veterinární komisí FCI o veterinárních záležitostech našich holubů. 
Pravděpodobně byla zajištěna pro tuto záležitost malá publicita, protože účast nebyla valná. Můj 
německý kolega Dr. Ludger Kamphausen vedl velmi zajímavou přednášku o sarkosporidiích u 
poštovních holubů. Už jenom to, že se tato nemoc nepřenáší z holuba na holuba, je uklidňující. Je 
málo pravděpodobné, že se holubi dostanou v přírodě k trusu dravých ptáků,  kteří holuby loví a 
krmí těmito sebe a svoje mláďata. Proto se tato nemoc v našich chovech vyskytuje jenom velmi 
vzácně. Účinná léčba proti této nemoci zatím neexistuje. Diagnóza může být potvrzena jenom 
anatomickým vyšetřením svalstva. Při této prohlídce mohou být oocysty nalezeny. Jako druhý 
řečník jsem přišel na řadu já. 

Protože docela krátce před zahájením se omluvil z plánované přednášky polský profesor P. 
Szeleszcuk, musel jsem trochu bez dlouhé přípravy promyslet obsah mojí přednášky. Není to 
jednoduché, zvlášť když člověk potřebuje nějakou prezentaci, jako jsou fotografie onemocnění a 
podobně. Ještě v noci jsme z I-phonu stahovali obrázky a ukládali je na externí paměť. Musím za 
to poděkovat jednomu z manažerů Belgika de Weerd, Gui, který nám velmi pomohl. V mojí 
přednášce jsem hovořil o ornithóze-komplexu a všech jejích variantách. O tzv. suché rýmě 
v latentní formě samotné nemáme stále mnoho informací. Umíme rozpoznat mokré oči, tmavé 
ozobí, rýmu oteklá víčka holubů a chrapot v plicích. Předchozí symptomy můžeme pozorovat sami, 
stejně jako škrábání se na hlavě, zarudlá sliznice v krku, často s hlenem, suché peří, modrý prsní 
sval, oteklou hlavu a odstáté peří na krku. Hlavně špatný sportovní výkon našich holubů. 

Dobrý holubník. 
Holubník hraje při ornithóze jednu z velmi důležitých rolí. V dobrém holubníku se v žádném 

ročním období mnoho problémů nevyskytuje. Musí být dobře větratelný a dobrá je také možnost 
tento vytápět. Doporučovaná a ideální vlhkost vzduchu by měla být 50-60%. V holubníku musí být 
dobrá výměna vzduchu. Ale pozor průvan, často může nadělat stejnou nebo ještě větší škodu než 
špatně větraný holubník. Doporučuji žaluzie z přední strany. Přes den jsou otevřené a na noc 
zavřené. Již jsem zažil situaci, kdy se holubům zajistilo dobré proudění vzduchu a po podání léků 
se v krátké době opět vrátila výkonnost. Měli lepší peří, bílé ozobí a začali pod sebou zanechávat 
více prachového peří.  

Infekce. 
Komplex ornithózy se šíří mnoha způsoby. V prvé řadě jsou to infekce, které v kombinaci 

s patogeny mohou nákazu způsobit, například s mykoplasmósou, chlamydiemi a hemofilem. 
Společně se také mohou vyskytovat v kombinaci se streptokoky, stafylokoky a E.coli infekcí. Také 
Herpes-virus hraje jednu z důležitých rolí. V minulých 40 letech se mnoho nezměnilo v průběhu 
tohoto onemocnění. Dokážeme je odhalit a také víme, že na tento vir neúčinkují antibiotika. 
Bohužel ani žádné účinné očkování stále ještě není na trhu. Protože ani sama příroda nezajistila 
zvýšenou imunitu, nemůžeme si od každého dalšího očkování, které na trhu objeví, mnoho 
slibovat. V některých případech ale hraje Herpes velkou roli, jsou to hlavně případy holoubat se 
žlutou sliznicí, zarudlým jícnem, slepenýma očima. Taková holoubata jsou nemocná, nemohou se 
zúčastnit závodů. Takové příznaky trvající déle než tři dny se často ani nedají léčit a není výjimkou, 
že uhynou v jednom týdnu všechna holoubata v oddělení. Když se ale včas nemoc podchytí a 
podaří se holoubat bez klinických příznaků léčit antibiotiky, je možné hromadnému úhynu ještě 
zabránit. Sleduji posledních sedm, osm let, že se výskyt zvyšuje a toto onemocnění se objevuje 
stále častěji.  

Očkování. 
Třetí přednášku vedl Dr. Buffa od firmy Pharmagal. Tato firma dodává mimo jiné na trh 

očkovací látky pro holuby. Očkování proti neštovicím, paramyxoviru a také kombinaci 
PMW/Herpes. 
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Dr. Henk de Weerd 

Die Brieftaube 12/2013 
Překlad: Josef Kondrys 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Poštovní holubi  

Ukázka z knih „Holubi poštovní, domácí a divocí v 21. století“ od Emanuela Pangráce, si 
můžete objednat na telefonu: 416873575, 732435826 

 

mají pojmenování po donášení zpráv, které je dokumentováno již více než tisíc let. 
Skutečné doručování zpráv holuby je mnohem starší, znali je již staří Peršané, Římané, Egypťané, 
i Řekové v době kdy výraz poštovní ještě neexistoval. Poštovní holubi jsou chováni pro svůj 
vynikající orientační smysl a lásce k rodnému holubníku v místě kde se narodili. To je hlavní stimul, 
který je žene vrátit se na toto místo z obrovských vzdáleností. Holubi jsou přísně monogamní, 
rovněž touha po svém partnerovi, případně i po svých mláďatech, vede poštovního holuba 
neomylně zpátky domů. To v dávné minulosti věděli staří holubáři a využívali běžně chované 
domácí holuby s dobrou orientací trénovanou hledáním potravy v polích někdy i na velmi 
vzdálených místech. V antické době pořádání Olympijských her v Řecku se vítězství sportovců 
oznamovalo prostřednictvím poštovních holubů. 

Do válek si vojáci sebou brali holuby, byla to jediná možnost jak informovat rodinu. 

Rybáři ve svých lodích na moři využívali holubů k přivolání pomoci při nesnázích a 
přírodních katastrofách. 

Tchaj-wan je ostrov ve východočínském moři na obratníku Raka. Méně je již známo, že je 
to holubářská velmoc v chovu poštovních holubů. Uskutečňuje se zde mnohem více závodů než 
v kterékoli jiné zemi na světě. Chovem poštovních holubů se zde zabývá téměř 500 000 chovatelů, 
kteří vlastní 2,5 až 3 miliony těchto ptáků. Ceny pro vítěze závodů poštovních holubů přesahují 1 
miliardu dolarů ročně. 
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Další zemí, kde je velmi oblíben chov poštovních holubů je Austrálie. Závodit se zde začíná 
od 145 km, tato vzdálenost se postupně zvyšuje až přes 1000 km v jednom závodě. Holubi se 
přepravují transportéry s možností krmení a napájení během trasy přepravy na závod 
k hromadnému vypuštění všech poštovních holubů naráz. Závodí se v zimních měsících květen až 
říjen každý víkend s účastí mnoha tisíců poštovních holubů. 

Velká Britanie je tradiční zemí v chovu poštovních holubů, kde první pravidelné závody 
začaly v roce 1881. Britská královská rodina chová ve svých holubnících bez přestávky holuby od 
roku 1886 až do dneška. Holub královny Alžběty 2. Vyhrál závod v roce 1990. K pozoruhodným 
nadšencům chovajícím poštovní holuby v Anglii patří pan Gerry Francis a skotský fotbalista klubu 
Everton pan Duncan Ferguson. Ve Velké Britanii vyvíjí úspěšně činnost šest závodních ústředních 
klubů jako nezávislých organizací.: 

1) Klub „Irská poštovní unie“  IHU 
2) Klub „Severoanglická poštovní unie“ NEHU 
3) Klub „Severozápadní poštovní unie“ NWHU 
4) Klub „Královská poštovní holubářská asociace“ RPRA 
5) Klub „Skotská poštovní unie“ SHU 
6) Klub „Waleská poštovní unie“ WPHU 

Tyto národní kluby jsou otevřeny každému chovateli poštovních holubů, který chce s nimi 
závodit. Přestože Spojené království Velké Britanie stálo u kolébky vzniku poštovních holubů 
v Belgii a podílelo se na něm svým dragounem a dosáhlo světové proslulosti, je dnes tento sport 
na ústupu. 

V Indii naopak roste zájem o chov závodních poštovních holubů nejen u mládeže, ale i u 
starších chovatelů. Tento koníček je na vzestupu nejvíce v městech Kalkata, Chennai, 
Haydarabad, Bangalore a Tuticorin. Zde je mnoho nových sdružení chovatelů závodních 
poštovních holubů. Holubí pošta fungovala spolehlivě ještě ve 21. století ve východní Indii ve státě 
Urisa mezi policejními odděleními, kde poskytovala služby krizové komunikace po přírodních 
katastrofách. V březnu r. 2002 indická policie holubí poštu ukončila. 

V Afghánistánu zakázal chov poštovních holubů a závodění s nimi Talibán, který je dnes 
bojovou extrémistickou organizací vládnoucí na části území Afghánistánu, protože přenos zpráv 
poštovními holuby je nekontrolovatelný, ale velmi spolehlivý na doručení zpráv bez možnosti 
zjištění jejich obsahu.   

V Turecku jsou velmi populární závody poštovních holubů. V květnu roku 2008 byl vypsán 
velký závod poštovních holubů od města Manisa Erzurum na vzdálenost 1 150km.Tento závod je 
organizován ve spolupráci s účastníky všech holubářských sdružení poštovních holubů po celém 
Turecku. Je to prestižní záležitost, které se chce zúčastnit většina tureckých chovatelů poštovních 
holubů, kteří vlastní letce schopné takovou vzdálenost zdolat. Případné dobré umístění poštovních 
holubů v tomto závodě se jejich majitel dostane na výsluní nejlepších chovů v Turecku, zvýší se 
zájem o jeho poštovní holuby, ale i jejich cena stoupá do závratných výšek. 

Holubí závody v Rumunsku jsou jedním z horkých míst Evropy v tomto sportu. Mnoho 
chovatelů poštovních holubů vstupuje každý rok do „ Národní asociace FCPR“, to vyvolává 
řetězovou reakci pro vstup dalších holubářů v příštím období. Dobrým aspektem je obraz, který se 
změnil v posledních dvou desetiletích v oblasti chovu a závodění poštovních holubů v zemi 
s vysokými cenami, i ale i sázkami. Vzájemná spolupráce chovatelů poštovních holubů z Belgie, 
Německa, Holandska a dalších zemí přispívá ke stále se zlepšující kvalitě holubů.  

Na Kubě se dodnes používají poštovní holubi k zasílání důležitých zpráv, výsledků voleb 
z odlehlých částí ostrova do centra Kuby pro volební komisi. V letošních volbách je připraveno na 
vzdálených a méně přístupných volebních místech 26 000 poštovních holubů. V odlehlých 
hornatých a dalších těžko dostupných oblastech požádala Kubánská vláda o pomoc nevládní 
organizaci „Federaci kubánských holubářů“ o doručení výsledků voleb hlavně z míst, která nejsou 
pokryta telefonní sítí a jsou na poštovních holubech životně závislí, aby informace dorazily včas na 
místo. Šéf „ Federace kubánských holubářů“ Aldo Gonzáles oznámil, že se letošních voleb 



- 34 - 

zúčastní 2 490 holubářů s 26 540 holuby, kteří jsou připraveni ve 12 provinciích na většině míst 
jako alternativní prostředek komunikace. V „tichých zonách“, kde jsou zakázány telefony, vysílačky 
i jiné přenosové prostředky komunikace v provinciích Guantánámo Camagůey a Holguín jsou 
jedinou možností poštovní holubi jak potřebné zprávy a informace doručit. Další oblasti požadují 
poštovní holuby pro případ, že by ostatní komunikační kanály selhaly. Poštovní holubi se stále na 
Kubě používají při přírodních katastrofách, sčítání lidu a přenosu dalších, případně tajných zpráv. 
Kubánští poštovní holubi jsou silní a uznávaní po celém světě, říká o nich šéf Federace holubářů 
Aldo Gonzáles. Díky podnebí si rozvinuli velkou odolnost a jsou schopni uletět za jediný den 
obrovské vzdálenosti, z jednoho konce Kuby na druhý. 

Německý svaz chovatelů poštovních holubů byl založen r. 1884 a r. 2009 oslavil 125 rok 
své nepřetržité činnosti. Historie chovu poštovních holubů a holubího sportu v Německu je však 
mnohem starší. V Cáchách se sešli r. 1834 fanoušci, chovatelé poštovních holubů, aby založili 
první klub a dali mu jméno „La Columba“, holub. Hnací silou byl dlouholetý holubář Adolf Zurhele, 
který měl velké zkušenosti s chovem poštovních holubů. Klub začal vydávat první časopis o 
poštovních holubech roku 1860, tím velmi vzrostl počet členů klubu „Columba“. Koncem roku 1883 
mělo Německo víc než 70 klubů poštovních holubů, 15. 12. 1883 byla založena „Asociace přátel 
německých klubů poštovních holubů“. První president byl George Edmund baron Karl von Alten-
linsingen. R. 1890 má sdružení asi 190 klubů, tento vývoj si vyžádal solidní stálou kancelář a 
organizační změny. V roce 1905 jsou zavedeny poprvé nové podmínky pro závody s klasifikací pro 
samce třída A, pro holubice třída B. Pro obě tyto kategorie je vypsána cena Asociace o zlatou 
medaili za nejlepší celkový výkon. Od r. 1916 bylo používáno pro holubí poštu 200 000 holubů 
ubytovaných v mobilních holubárnách, aby byli okamžitě k disposici pro plnění svých úkolů 
rychlého nasazení do akce. Hamburští chovatelé poprvé přepravili své poštovní holuby v roce 
1931 letadlem do Vratislavi a Berlína. Svaz nechal zkonstruovat r. 1932 speciální vůz na přepravu 
3000 poštovních holubů na výstavu do Wroclawi, kde jej zhlédlo mnoho příznivců poštovních 
holubů. V roce 1938 byly založeny holubí „Olympijské hry“ v Německu, ale posléze vypukla druhá 
světová válka, která ukončila veškerou činnost související s chovem holubů. Toto těžké období 
trvalo až do konce války r. 1945, po válce kdy nebylo, co jíst existovali nadšenci, kteří chtěli opět 
chovat poštovní holuby a závodit s nimi. V únoru 1948 uspořádalo „Sdružení podpory poštovních 
holubů“ první závod po válce. V průběhu války vzala za své holubářská sdružení i veškerý jejich 
majetek. Museli začít znovu od začátku, vyrobit nové klece a použít jich na přepravu holubů do 
normálních stávajících vagonů aby vůbec mohli holuby dopravit na místo startu do Wittenu. V létě 
1952 byly vypsány senzační lety z Vídně -50 000 holubů, Ženeva -15 000 ptáků Bavorsko - 5 000 
holubů. U příležitosti zahájení 20. Letních olympijských her v Mnichově r 1972 bylo vypuštěno 
20 000 holubů z Belgie, Holandska, Lucemburska a Německa. V roce 1987 přilákala holubí 
Olympiáda více než 50 000 návštěvníků ze všech kontinentů do Vestfal Hall. To co začalo na konci 
roku 1989 na politické úrovni, to pokračovalo v holubím sportu. Byla spojena všechna holubářská 
Sdružení celého, dříve rozděleného Německa na nové jednotné „ Sdružení“. R. 1997 byl vypsán 
velký závod poštovních holubů z Görlitz, kterého se zúčastnilo rekordních 40 000 závodních 
holubů. Tento počet závodníků nebyl nikdy předtím ani potom dosažen. R. 2006 započala 
výstavba centra německých poštovních holubů. 

Švýcarsko je finanční velmoc, méně se již ví, že v minulosti bývala mocností v chovu 
poštovních holubů. Její historie začíná r. 1876, kdy Švýcarská konfederace dostala darem 50 párů 
poštovních holubů od Francouzského občana z Paříže pana La Perre de Roo.V té době již 
existoval čtyři roky nejstarší holubářský spolek v Basileji, založený r. 1872 který byl později 
přejmenován na „Společnost chovatelů poštovních holubů Columbia Basilej“,který čítal v roce 1889 
patnáct členů, ti chovali 304 poštovních holubů.V tomto roce 7. července uspořádali závod Altdorf 
– Basilej v délce 120 km kterou zdolal vítězný holub za 129 minut, přičemž se domů nevrátilo 50 
závodníků.Do tohoto Basilejského spolku byl vstupní příspěvek 5 Š.fr. Aktivní člen platí 1 Š.fr 
měsíčně, pasivní člen platí 5 Š.fr ročně. Čestní členové jsou od placení členských příspěvků 
osvobozeni. Členové, kteří s placením otáleli déle, než tři měsíce jsou nemilosrdně ze spolku 
vyloučeni. Zajímavé je ustanovení o vkládání závodních kroužků do registračních hodin, v předem 
určené místnosti restaurace. Vzdálenost každého holubníku od restaurace je pečlivě změřena a za 
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každých 100 metrů této vzdálenosti je chovateli připsána 1 minuta k dobru. Doprava závodních 
kroužků od holubníku ke konstatovacím hodinám se musí uskutečnit jen pěšky.  

Od r. 1891 podporovalo ministerstvo války chov poštovních holubů cíleně a holubářům 
stanovovalo podmínky pro jejich chov, trénink a rekvírování pro vojenské účely. Tak například roku 
1910 a 1911 vydalo ministerstvo války na podporu chovu poštovních holubů jejich chovatelům 
v Thunu a Lucernu na krytí nákladů, spojených s přepravou, krmením a na ceny 9.800 
Švýcarských franků (dále jen “Š. fr.“) Vojenské kruhy daly podnět k založení „Ústředního svazu 
švýcarských stanic poštovních holubů“ 6. 12.1896 v Oltenu. Na ustavující schůzi byl zvolen 
presidentem kapitán Steinegger, jednatelem se stal učitel Marbach. Dále bylo usneseno, že 
oficiálním orgánem svazu bude časopis „Svět zvířat“, vycházející v Argau. Druhá valná hromada 
tohoto svazu se konala 2. 6. 1897 ve městě Lucernu, hotelu Viktoria v 13.30 hod. s obědem za 
2,50 Š. fr., ale bez vína. 

Nové nařízení ministerstva vojenství o příspěvcích příslušejících chovatelům poštovních 
holubů bylo provedeno prostřednictvím spolků. Malé spolky s 30 holuby trénující na tratích do 
60km dostanou 30 Š. fr., Velké spolky trénující poštovní holuby na 80 km tratích dostanou 50 Š. fr. 
a ještě příspěvek na prvních 100 holubů po 50 centimech na holuba. Vojenský departement 
nařizuje odškodnění za rekvírované holuby za účelem dalšího chovu a osvěžení krve platí 
následující směrnice: Výkupní cena je odvislá od kvality holuba, stavby těla, výkonnosti, původu. 
Cena musí činiti: Mladí holubi nejméně 2. Š. fr. Nejvýše 5 Š. fr. Roční holubi nejméně 2,50 Š. fr., 
nejvýše 6. Š. fr.staří holubi nejméně 3 Š. fr, nejvýše 7. Š. fr. 

Švýcarští poštovní holubi žijí v tvrdých horských podmínkách, jsou proto velmi otužilí a 
odolní proti nemocem, ale i proti přemnoženým pernatým dravcům. K výbavě pojízdného 
holubníku patřila mimo jiné: 1 lovecká brokovnice, která mohla být použita jen proti dravcům, 
páchajících na holubech nedozírné škody. Podle tehdejších předpisů bylo třeba dravce všemožně 
hubit, ročně bylo zastřeleno ve Švýcarsku průměrně 1.000 jestřábů 2.700 krahujců a mnoho 
dalších nepočítaných predátorů. 

Kolébka nejlepších poštovních holubů je Belgie, odtud jich bylo vyvezeno nepředstavitelné 
množství do celého světa. Belgičtí holubáři je vyšlechtili z mnoha kmenů poštovních holubů. Tyto 
kmeny a jejich linie jsou zpravidla pojmenovány po jejich holubářských tvůrcích. Jedno 
z nejpopulárnějších a nejúspěšnějších plemen poštovních holubů je kmen Janssen vyšlechtěný 
bratry Luis, Charel, Arjaan Janssenovi. To jsou známé a velmi úspěšné chovatelské rodiny 
z města Arendonk v Belgii. Louis Jansen narozen r. 1912 je poslední ještě žijící z bratrů 
Jansenových. Potomci jejich holubů závodí úspěšně dodnes po celém světě, nejčastěji 
i v největším zastoupení v Austrálii, Jižní Africe, Americe a Tchaj-wanu. V menších počtech i jinde 
na naší zeměkouli. Dnešní moderní chovatelé, získají-li tyto holuby, snaží se je co nejvíce 
rozmnožit podsazováním vajec a získat tak co nejrychleji kvalitní potomstvo. Vývoj šlechtění 
moderních poštovních holubů začíná r. 1810 v Belgii, v průběhu posledních 200 let vzrostla 
neuvěřitelně rychlost, vytrvalost, houževnatost a schopnost závodění těchto nově vytvořených 
belgických kmenů poštovních holubů. Tento vývoj popisuje r. 1868 W. B. Tegetmeier ve své knize 
„Holubi, jejich chov a zvyky“, píše: „poštovní holub pochází z Antverp, kde byl vyšlechtěn 
z několika plemen.“ Největší podíl při šlechtění má tzv. antverpský holub, velký silný s dlouhým 
zobákem, energický v letu i vytrvalosti. Popisuje ho i pan André Coopers, tajemník holubářské 
společnosti Belgie v r. 1868 jako holuba vlámského původu, který létá tak vysoko, že se ztratí 
z dohledu, vydrží létat déle než ostatní holubi a je i mnohem větší. Radí jej křížit s walonem, který 
je míšencem racka a purclíka s krátkým zobákem a pírky na přední straně krku jako pozůstatek po 
racku. Je nejmenší a nejjemnější z poslíků se silnými křídly poněkud dovnitř zahnutými, což 
poukazuje na dobrý let. Walon nelétá tak vysoko ani tak dlouho jako antverpský, ale zato je 
mnohem rychlejší. Nakonec byli kříženi s dragounem v Belgii. Tato tři plemena byla základem pro 
vzhled, lepší kultivovaný orientační smysl, rychlost a vytrvalost moderního poštovního holuba. 
Cílem Belgičanů bylo vyšlechtění holuba krásného, velké síly, houževnatosti, s dokonalou 
orientační schopností. Pták, který umí létat týden po týdnu s minimem tréninku, pták co může 
vyniknout s nepatrnou péčí chovatele.  
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Ukázka z knih „Holubi poštovní, domácí a divocí v 21. století“ od Emanuela Pangráce 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Holubi z jiné planety. 

a neb „Když o pošťácích píší s uznáním i noviny v ČR“ 
 
Světoznámý belgický chovatel Leo Heremenas končil s holuby a holubářský portál „Pigeon 
Paradise“ PIPA uspořádal super dražbu celkem 530 holubů tohoto chovatele. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Úvodní slovo na PIPA dražbě znělo možná bombasticky, ale realita pak předčila mnohá 
očekávání: 
 
Impozantní úspěchy závodních holubů Leo Heremans připomínají největší úspěchy bratrů Janssen 
z Arendonku z minulého století. Heremans holubi získali uznání po celém světě skvělými výsledky 
na krátkých tratích i závodech na střední vzdálenosti. Daří se jim i při zakřížení na jiných 
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holubnících dosahovat skvělých výkonů od sprintu po dlouhé a extrémní dlouhé vzdálenosti, 
včetně mezinárodních top cen! Tito holubi mají schopnost, získat nejvyšší ocenění proti tisícům 
holubů, často s velkým náskokem. Jsou to rození vítězové. Ve sprinterských závodech v Belgii 
neměli konkurenci a získali tak tituly první národní šampión Sprint mladých holubů KBDB v letech 
2010 a 2012 a „Bolt“ byl první národní Eso mladých holubů KBDB 2012. Několik holubů Heremans 
se zúčastnilo i olympiád v Poznani (2011) a v Nitře (2013). V Heremans holubi nejsou jen úspěšní 
poštovní holubi, tito holubi umí získat plnou kontrolu  a porazit své protivníky. Jak se zdá, tito 
poštovní holubi  pocházejí z jiné planety. To je úspěch, jaký jsme ještě nikdy neviděli. Jedná se o 
neuvěřitelně úspěšné poštovní holuby, kteří budou brzy k dispozici v dražbě na internetu a kde 
„Bolt“ bude zlatým hřebem. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Holub „Bolt“ Belg. 12-6123198 vydražený za 310.000 Eur 
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Honorování zveřejněných článků 
 
Částka 100,- Kč za zveřejněnou stranu textu bude autorovi předána formou poukázky na odběr 
holubářských potřeb u vybraného prodejce. Při zaslání objednaného zboží poštou, je poštovné 
také hrazeno z prostředků Svazu. 
 
Rozhodnutí prezídia svazu o odměňování publikovaných příspěvků se nevztahuje na členy 
redakční rady časopisu. 
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